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Mødereferat: LUU Stenhugger 
 
 

Dato 15. december 2023 Tid: 09:00 – 13:00 

Sted Learnmark Tech, Vejlevej 150, 8700 Horsens – Lokale 230 

Mødeleder Henrik Vang Olsen 

Deltagere Henrik Vang Olsen, Anders Schannong, Peter Michael Jensen, Keld Skovly, Kim Aagaard, 

Anders Graabach Møllgaard, Kenn Dyrbye, Christian Staffeldt, Gert Skov Rasmussen, 

Kasper Buhl 

Afbud Tue Eskildsen, Thomas Johansson, Peter Hjortdal Andersen 

Referent Carina Würtz Rolskov 

Dagsorden 

1. Fra ufaglært til faglært (Stenteknikker) 
- støtteordningen til virksomheder og løn. 
- hvilke firmaer skal besøges 
- Kasper Buhl og Tue Eskildsen fra byggeriet uddannelser holder oplæg 

 
2. Godkendelse af referat 
 
3. Fælles AUB- projekt 
 
4. Efteruddannelse  

 

5. trepartsaftalen 
- status 
- budget og regnskab  
- opgørelse af materialeforbrug 
- evt ny folder: gå på fagskole i Horsens  
 
6. Bedømmelse af stenteknikker 

- karakter og bedømmelsesplan 
 
7.  Teoriprøve for Stenteknikker 
- hvad skal den indeholde til svendeprøve  
 
8. Svendebreve 

 
9. Svendeprøver 
- hvad skal være tilstede ved bedømmelsen: tommestok osv 

 
10. Fugehugning på svendeprøve 
- krav, normer, overmål 
 

11. Ny bekendtgørelse 
- nyt fag: Bæredygtig stenteknik 
- nye ønsker 
 
12. Markedsføring V/ Peter Michael 
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13. DK Skills 2024 
 

14. Stenteknikker 
 
15. Nyt fra faget 
 
16. Nyt fra skolen 
- Vikardækning 
- Skolehjem 

 
17. Kalender 2024 
- møder, prøver osv 
 
Ad 1) 
Kasper Buhl fra Byggeriets Uddannelser orienterede om projektet fra Ufaglært til faglært, som handler  

om at få løftet den kæmpe erfaringsmængde, som er i mange virksomheder. Projektet skal være med til  

at promovere de små fag og nicheuddannelserne og højne fagene og brancherne.  
En af tankerne er desuden at lave et solidt netværk, hvor der er mulighed for at erfaringsudveksle.  
En del af målgruppen blandt de ufaglærte er skeptiske i forhold til hvad det vil sige at gå i skole. De  
har typisk haft dårlige oplevelser i folkeskolen, men er meget dygtige håndværkere. De har lave  
forventninger til deres egen indsats på skolebænken og lav selvtillid omkring det.  
Der findes gode tilskudsmuligheder til virksomheder, hvis de ønsker at opkvalificere deres medarbejdere  

fra ufaglært til faglært, ligesom de får bedre potentiale tilbage i virksomhederne.  
De ufaglærte medarbejdere får mulighed for at få merit qua deres erhvervserfaring. 
Det er disse budskaber Kasper Buhl og Tue Eskildsen skal orientere virksomhederne om.  
 
Henrik Vang Olsen orienterede om stenteknikeruddannelsen. Særligt indenfor den branche går der en lang  
række ufaglærte ude i virksomhederne. Stenteknikeruddannelsen er skabt efter ønske fra branchen,  
hvorfor de må være interesserede i at få opkvalificeret deres medarbejdere fra ufaglært til faglært  

stentekniker.  
Peter Michael Jensen gjorde opmærksom på at der en kultur og et mindset, som skal ændres, da der findes  
mange virksomheder i branchen, som ikke er vant til at have lærlinge. 
 

Henrik Vang Olsen har opfordret Tue Eskildsen at kontakte Oldermand Ole Grage. 
 
Anders Graabach Møllgaard foreslår at lave en oversigt over meritmulighederne for EUV 1, EUV 2 og EUV  

3 og hvilke krav der er.  
 
Udvalget vurderer, at der er 10-15 virksomheder, som skal besøges.  
Peter Michael Jensen er i samarbejde med Ole Grage behjælpelig med at finde virksomheder, som kan 
kontaktes.  
 

Kasper Buhl indkaldes til LUU-møderne fremadrettet, således udvalget kan orienteres om udviklingen i  
projektet. Kasper Buhl inviterer Tue Eskildsen, hvis det er relevant.  
 
 
Ad 2) 
Referat godkendt.  
Henrik Vang Olsen ønskede en opfølgning på punkt 9 ” Der var diskussion i udvalget, hvorvidt der skal 

tilføjes et op stop til pladen til svendeprøven. Det blev besluttet, at pladen bibeholdes i sin nuværende 

form. Der evalueres på prøven efter første svendeprøve”, da dette ikke er blevet overholdt.  
 
Kenn Dyrbye redegjorde for forløbet og erkendte, at det var en forkert vej at gå.  
Peter Michael Jensen pointerede at det er udvalget, som skal være med i beslutningsprocessen og som  
stiller den faste prøve. Det er altså det lokale uddannelsesudvalg, der bestemmer hvordan svendeprøven 
skal se ud.  

Udvalget var igen enige om at den aftalte tegning fastholdes uden opstop, som det hele tiden har været  
aftalt. 
Der evalueres på prøven, når den har været afprøvet første gang.   
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Ad 3) 

Det nuværende AUB-projektet udløber 31. december 2023. Der åbnes for en ny ansøgningsrunde med frist  
1. april 2024.  
 
Stenhugger vil gerne være med i en AUB-ansøgning med fx murerne. Der kigges på kriterierne for en  
ansøgning, når de kendes. Alternativt overvejer udvalget om der skal søges selvstændigt. En af de store  
udfordringer er dog at rekruttere til branchen, hvilket falder udenfor AUB målgruppen. 
 

 
Ad 4) 
Peter Michael Jensen vil gerne afholde restaureringskurset til foråret 2024. 
 
Ad 5) 
Kenn Dyrbye og Anders Graabach Møllgaard orienterede om, at trepartsprojektet kører som det skal.  

Anders Graabach Møllgaard fremsender budget til udvalget medio januar 2024. Alt materiale er blevet  

brugt, så der skal indkøbes materialer, hvis materialeforbruget ikke er brugt. Anders Graabach Møllgaard  
går i dialog med Peter Michael Jensen omkring indkøb af materialer, såfremt der er penge i overskud til  
formålet. Projektet løber til 31. august 2024. 
Der blev drøftet i udvalget om der skulle udarbejdes en ny folder omkring hvad det vil sige at gå i lære på  
en skole i Horsens. Anders Graabach Møllgaard er i dialog med skolens øverste ledelse om mulighederne  
for at lave en folder og undersøger samtidig om der er midler i projektet til at finansiere en sådan folder.  

 
Henrik Vang Olsen efterlyste idéer til at tiltrække elever til uddannelsen. 
Projektet har affødt tre besøg hos Gladsaxe Ny Stenhuggeri, men ingen har valgt at gå i lære.   
Kenn Dyrbye er positiv over besøgene på erhvervsskolerne, da det trods alt har givet kontakt med 
potentielle elever. 
 
 

Ad 6 + Ad 7) 
Henrik Vang Olsen gjorde opmærksom på at udvalget har vedtaget, at der bliver bedømt efter bestået/ikke 
bestået efter den nye bekendtgørelse. Elever, skal gå op til prøve efter den bekendtgørelse, som var 
gældende da uddannelsesaftalen blev indgået. Det gør sig gældende for de to kommende lærlinge.  

Det vil sige, de skal have en teorikarakter og en praktisk karakter efter 7-trinsskalaen samt en 
gennemsnit, som der kendes fra stenhuggere. 
 

Christian Staffeldt, Thomas Johannson og Kenn Dyrbye mødes og drøfter hvilke bedømmelseskriterier der 
skal gælde - både praktisk og teoretisk. 
Kenn Dyrbye har ansvaret for at skabe kontakt.  
 
 
Ad 8) 

Henrik Valg Olsen orienterede om, at der er lavet nye omslag til svendebreve til stenhugger og 
stentekniker. 
 
 
Ad 9) 
Kenn Dyrbye gennemgik ”Vejledning til ny svendeprøve for stenhuggerfaget”. Kenn Dyrbye har sendt 
forslaget til det lokale uddannelsesudvalg inden mødet.  

Udvalget gjorde opmærksom på at Det faglige udvalg skal rettes til det lokale uddannelsesudvalg.  

Forblæsning af dekorationen er okay og kommer til at indgå i bedømmelsen i forhold til sværhedsgrad.  
Tidslinjen rettes til jf. det tidligere aftalte og udvalgsmøderne planlægges derefter. 
 
Der blev gjort opmærksom på der skal være en tredjepart (uddannelsesleder) ved trækning af 
svendeprøvetegning, hvis svendeprøven ikke godkendes af udvalget (pkt. 2.2) 
 

Kenn Dyrbye sender en opdateret udgave til det lokale uddannelsesudvalg. 
 
Ad 10) 
Henrik Vang Olsen spurgte indtil hvad idéen er med at hugge en fuge på en side, som er skåret? 
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Der var enighed om, at hvis der skal hugges fugebund, skal det hugges på sten på overmål, minimum 2 
cm. 

 
 
Ad 11) 
Henrik Vang Olsen orienterede om, at der er kommet forslag til de nye bekendtgørelser.  
Grøn omstilling og bæredygtighed bliver et fokusområde i den nye bekendtgørelse. Blandt andet tilføjes 
faget ”Bæredygtig stenteknik”, som får fire nye målpinde. Faget får en uges varighed.   
 

 
Ad 12) 
Peter Michael Jensen orienterede om, at Stenhuggerlauget har fået udkast til en video. Peter Michael 
Jensen sender videoen til Carina Rolskov, som sørger for at sende til hele det lokale uddannelsesudvalg.  
 
Ad 13) 

Udvalget var enige om, at stenhugger/stentekniker-faget deltager som vanligt til DM Skills i Roskilde til 

april 2024. Kenn Dyrbye har fundet to lærlinge, som deltager på Skills.  
Henrik Vang Olsen ansøger tilskud hos 3F. Peter Michael Jensen ansøger hos Stenhuggerlauget. Kenn 
Dyrbye har været i dialog med Diatool omkring sponsorat.  
Kenn Dyrbye har ikke mulighed for at være til stede om lørdagen. 
Det drøftes næste gang, hvordan planlægningen af standen skal være.   
 

Ad 14) 
Det blev aftalt, at skolen indkøber materialer til svendeprøven og efterfølgende sender regningen til de 
respektive mestre.  
Thomas Johannson og Christian Staffeldt er indkaldt til bedømmelsen.  
 
Ad 15) 
Peter Michael Jensen orienterede om, at der er kommet fire nye sandstenshuggere, som alle er i 

nymesterlære.  
 
Ad 16) 
Anders Graabach Møllgaard orienterede om nyt fra skolen: 

Kenn Dyrbye vil gerne undervise i matematik, hvilket han skal gøre hver onsdag for stenhugger, 
stentekniker og murer.  
Der er vikardækning, men den nuværende vikar skal på barsel, hvorfor der efterlyses en ny vikar.  

Udvalget foreslog en kandidat, som Anders Graabach Møllgaard kontakter.  
 
Anders Graabach Møllgaard orienterede om de nye vilkår for skolehjem gældende fra 1. januar 2024. 
Learnmark er blevet godkendt til skolehjem og har derfor lejet 15 kollegieværelser på Teknisk Kollegium, 
som skal bruges til dette formål.  
Virksomheder og lærlinge skal være opmærksom på, at der i den forbindelse er en frist på tilmelding 14 

dage før første undervisningsdag.   
Folder vedr. det nye skolehjem vedhæftes som bilag til dette referat.  
Udvalget har hørt positive tilbagemeldinger for de lærlinge, som er på Teknisk Kollegium netop nu  
 
Der har været afholdt Virksomhedstilfredshedsundersøgelse (VTU) blandt skolens virksomheder. 
Resultaterne vedhæftes som bilag til dette referat.  
 

Når lærlingene har stenteknik foregår det hos industriteknikerne. Det kunne være en mulighed at besøge 

en virksomhed i Hovedgård, hvor der kan laves stenteknik virksomhedsforlagt med den rigtige maskine i 
det rigtige materiale.  
Peter Michael Jensen forespurgte på om der kan være problemer med at sende lærlinge ud til 
konkurrenten. Udvalget foreslår at sende lærlingene tilbage til virksomhederne i stedet. Udvalget gjorde 
dog også opmærksom på at de ikke ser udfordringer med at foretage CNC-undervisningen hos 
industriteknikerne, da styringen er fuldstændig den samme. Desuden har stenteknikervirksomhederne 

godkendt dette setup, da de var til møde på Learnmark.  
Anders Graabach Møllgaard undersøger mulighederne.  
Kasper Buhl gjorde opmærksom at alle er obs på hvilke regler, som gør sig gældende, hvis de er hjemme i 
virksomheden. Det er vigtigt, at der ikke udføres ”normalt” arbejde.  
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Der er tre elever, som starter på grundforløb 2 den 18. januar 2024.  

 
Ad 17)  
Henrik Vang Olsen foreslog et større mediefremstød når landets første stenteknikerlærling bliver udlært 
stentekniker.  
Henrik Vang Olsen tager kontakter Oldermand Ole Grage omkring dette.  
 
Mødekalender for 2024 vedhæftes dette referat.  

 
 


